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בס"ד

 " ה'  אני  אליו  ויאמר  משה  אל  אלוהים  "וידבר  השבוע,  פרשת 
ובהמשך הפרשה נאמר, "ויחזק לב פרעה, ולא שמע אליהם כאשר 

דיבר ה', ויפן פרעה ויבא אל ביתו, ולא שת ליבו גם לזאת". 
של  פחיתותם  את  לראות  נוכל  זה  בפסוק  יקרים,  ואחיות  אחים 
שבים  אינם  גיהנם  של  פיתחה  על  שאפילו  אלה  את  הרשעים, 
וכמו  ליבו,  ויכבד את  כאבן, בבחינת  בתשובה, אלה שליבם קשה 

שאמר שלמה המלך ע"ה: "אם תכתוש את האוויל במכתש, 
לא תסור אוולתו ממנו", פירוש: גם אם תיקח את הטיפש 
הזה, ותכתוש אותו במכתש, תכתת ותמעך אותו, זה לא 
יעזור, הוא יישאר בטיפשותו ועיקשותו. הרשעים, נמצאים 
בעולם משלהם, הם מאמינים בשטויות שלהם, באותם 
עולמות שבנו לעצמם בדמיונותיהם הכוזבים, אינם רוצים 

ביותר,  הגדול  האויב  היא  האמת  בשבילם  לאמת,  לחתור 
האמת היא שנואת נפשם, השקר הוא מרכז חייהם, ואם תנסה 

לנפץ להם אותו, יראו בך כאויב מר ונמהר, נוכל לראות זאת בכל 
תחומי חיינו, בדורות הקודמים, ובדור שלנו.

הנה נראה, דורו של אחאב, שחטא והחטיא את ישראל, לאחר שבא 
אליהו הנביא והוכיחו על פניו, וגזר אליהו הנביא שייעצרו השמיים, 
ולא יהיה מטר, ובוודאי שאכן כך היה, בפעם הראשונה שניפגש עם 
אליהו אחרי שנים של בצורת ורעב קשה ביותר, במקום שיתנצל 
לפני אליהו, במקום שיאמר: חטאתי עוויתי פשעתי, מה הוא אומר 
לאליהו הנביא? "האתה זה עוכר ישראל"? מזעזע! ממש לא יאומן 
כי יסופר, הוא חוטא ומחטיא, בגללו כל הצרות, ועל מי הוא זורק את 
כל האשמות? על הצדיק האמיתי, נביא ה', אליהו הנביא. וכך ענה 
לו אליהו, אתה ובית אביך עוכרי ישראל, בכך שחטאתם והחטאתם 
וכן  את ישראל. כן זוהי המציאות העגומה של אותם הולכי חושך. 
בדורנו אנו, רק תנסה לתקן את המעוות, חוקי סדום ועמורה, לתקן 
איזו  ותראה  העליון,  המשפט  בית  שופטי  המשפטי,  העוול  את 

אנדרלמוסיה, הסתה פרועה, הפגנות מטורפות, ומה לא? איך העזו 
לגעת להם בקודש הקדשים שלהם, במרכאות כפולות, להם מותר 
לגעת בכל הקדוש והיקר לנו מדורי דורות, בעצם זהותנו, כיהודים, 
דבר  כל  לא?  במה  בכשרות,  בשבת,  הקודש,  בארץ  ישראל  כעם 
שבקדושה, הרי הוא לצנינים בעיניהם. אך אם תנסה לגעת להם 

בדברים שבדו מליבם, התורה שהמציאו לעצמם, שומו שמיים.
ישאל השואל, מה זה מעניין אותנו מה שהם עושים 

בכלל?  זה  על  לדבר  צריך  מה  בשביל  הרשעים? 

ללמוד  אנחנו  צריכים  כמה  היא,  התשובה 

איך הם עובדים  נא  ראו  ממעשיהם של רשעים, 

את השקר שלהם בשיא הא מ ת, מתייחסים הם 

לשקר כאמת לאמיתה, מוכנים הם למות בשבילה, 

לעצור את כל הארץ, להוציא דיבתנו בעולם, להפגין 

ימים ולילות, בקור, בחום, בשיא ההתלהבות.

האם גם אנחנו כך? האם אנו שיודעים את האמת, יודעים שמשה 
אמת ותורתו אמת, יודעים את מעלתה של שבת קודש, את מעלת 
נלחמים  אנו  גם  האם  המשפחה,  טהרת  מעלת  את  התפילין, 

כמותם???
לא אינני מדבר חלילה על הפגנות אלימות, הס מלהזכיר, אני מדבר 
על אכפתיות, על כאב אמיתי, האם כואב לנו על חילול הקודש? 
חילול שמו יתברך? כמה חייבים אנו ללחום מלחמתה של תורה, בכל 
לב ובכל נפש, וכיצד נלחמים? לא מוותרים על אף יהודי ויהודייה, 
ימשכו אותם לשיעורי מוסר, שיעורי  יחזקו את חבריהם,  האנשים 
תורה, סמינרים, והנשים תדאגנה לחברותיהם, ללמדם מהי טהרת 
משפחה, מהי שבת, כיצד אמור להיראות המטבח היהודי הכשר, 
כך ורק כך, נזכה לשלמות העם, שלמות העם עם ה', ועם תורתו, 
וכמו שאומר הזוהר הקדוש, ישראל, והתורה, והקדוש ברוך דבר אחד 

שלא ניתן להפרדה. 
                                              שבת שלום ומבורך.  

אדָָם  כאַּשֲׁרֶ  אטַ.  אטַ  ולּהְשַׁפְיִּעַ  לחְלַחְלֵ  טובֹותֹ  מלִיִּם  שׁלֶ  בכְּחֹןָ 

מרְַעיִף מלִוּתֹ שׁבֶחַ ואְהַבֲהָ, הןֵ נסִפְגָּותֹ בנְּפֶשֶׁ שׁנְיֵהםֶ, ומּשַׁפְיִּעותֹ 

משְׁנַהֶּ  לאֹ  לדְֶלקֶ.  דוּמֹהָ  טובֹהָ  ביֵּניֵהםֶ. מחַמְאָהָ  האָוֲיִרָה  כלָּ  עלַ 

עדַ כמַּהָּ היִא אמֲתִִּית אוֹ עמֲקָֻּה, ישֵׁ להָּ כחַֹּ עצָוםּ להְנָיִעַ ולּהְבַעְיִר 

אתֶ הלַבְּבָותֹ. 

שׁמִוּשּׁ  ׂותֹ  לעַשֲ  ּ עלָיֵנו ומּצִוְותֹ,  לתְורָֹה   ּ ילְדֵָינו חנִוּךְּ  במְּסִגְרֶֶּת  גםַּ 

הואּ  הכַנְּסֶתֶ,  לבְיֵת  באָּ   ּ שׁלֶנָּו היַלֶּדֶ  כאַּשֲׁרֶ  הזַהֶּ.  העָצָמְתִָי  בכַּלְּיִ 

יפֹיִ  "איֵזהֶ  לוֹ,  יאֹמרַ  שׁאֶבָיִו  משִׁתְּוקֵֹק  הואּ  למְחַמְאָהָ,  מצְפַהֶּ 

'לסִחְטֹ'  ּולּתַ  לזַ גוּרְֹמיִם   ּ אנָו שׁלֶפִּעְמָיִם  כךְָּ  כלָּ  חבֲלָ  התְִפלַּלַּתְָּ!". 

אֶת   ּ מֵעצַמְֵנו ונְתִֵּן  ִּים  נקְַד הָבהָ  טובֹהָ.  מלִהָּ  איֵזוֹ  בכְּחַֹ   ּ מאֵתִָּנו

 ּ ּ. כאַּשֲׁרֶ אנָו הַמַּחְמָאָה, נפְרְַגןֵּ ונּעְודֵֹד, והְָרֶוחַ יהְִיהֶ שׁלֶ כלֻּנָּו

ּ עלֲולּיִם לשְׁלַםֵּ עלַ כךְָּ ביְּקֶֹר רַב. כפְּיִ  'חוסֹכְיִם' במְּלִיִּם טובֹותֹ, אנָו

ּ לעְיֵל בהְּוצֹאָותֹ עצֲומּותֹ עלַ הלֲיִכיֵ גרֵּושּׁיִן, בתֵָּּי משִׁפְטָּ  שׁהֶסִבְרְַּנו

ועְגָמְתַ נפֶשֶׁ. תָּמיִד קַל יותֵֹר וזְולֹ יותֵֹר להְשַׁקְִיעַ מבִעְּודֹ מועֹדֵ. גםַּ 

אםִ לאֹ תָּמיִד קַל להְחַמְיִא ולּהְתְִיחַסֵ במִּאְורֹ פנָּיִם, הרְָוחָיִם תָּמיִד 

עולֹיִם עלַ ההַשַׁקְָעהָ.

ביותר,  הטובות  בישיבות  הייתי  חרדי,  בבית  גדלתי  אני 
אבל בשלב מסויים הגיעה הנפילה הגדולה שלי. לצערי 
הרב התרחקתי עד לקצה השני. כעבור תקופה מסויימת 
חבר איכשהו הצליח לשכנע אותי להגיע לשיעור של הרב 
ביהוד. שמעתי על הרב עוד קודם אבל לא הכרתי מקרוב. 
באותו שיעור הרב פשוט ניפץ לי את כל הבועה שחייתי 
בה, פתאום ראיתי צד אחר של בני תורה. הרב קרב אותי 
מאהבה ולאט לאט חזרתי לקיים מצוות. אני כיום נשוי 
ומקיים  לתורה  עיתים  קובע  בס"ד  אך  עובד  ילדים,  עם 
מצוות כהלכתן. חלפו שנים מאז שחזרתי בתשובה ואני 
עדיין קשור מאוד למורי ורבי הרב רפאל זר שחיבר אותי 

חזרה לבורא עולם
 karvenu1@gmail.com  לשליחת טור אישי שלחו מייל

מתוך הספר "לחיות או לא להיות"  להזמנות ספרי הרב: 03-9091313



זהירות מגזל

פניני הפרשה

להזמנות: 03-9091313מלאכת צד

ומסמכים  והשאיר שם תיק עם כסף  לי חבר טוב שנסע במונית  סיפר 

רבים בשווי אלפי שקלים, והייתה לו עוגמת נפש גדולה. ואז נזכר שבורא 

זוכה   – ומבין את המסר  הוא מתעורר  ואם  נותן צביטה לאדם,  העולם 

אחר  מונית  לנהג  כסף  חייב  שהוא  ונזכר  נפש  חשבון  עשה  לישועה. 

ומאז  ויכוח על סכום הנסיעה,  שלקח אותו בפעם אחרת. היה ביניהם 

לא החזיר לנהג את כספו. הוא הבין שהקב"ה מסמן לו מידה כנגד מידה. 

ה ואְהֲַרןֹ" )שמות ו. כו-כז( "הואּ משֶֹׁ

מדוע התורה הקדימה פעם אחת בפסוק את משה לאהרון ופעם להיפך 

אהרון למשה?

לפסגת  הגיע  ע"ה  לך, שלמרות שמה שרבינו  לומר  יוסף"  "הבית  מתרץ 

ההשגות ושיא הנבואה, והיה גדול במעלה מאהרון אחיו, היה מקדים ומכבדו 

כיוון שהיה בכור, ואהרון היה מקדים את משה בגלל מעלתו. 

נמצא ששניהם כיבדו איש את רעהו ונהגו כבוד זה בזה.

מַע אלֵיַ פרְַּעהֹ"  ישְִׁ ה לפִנְיֵ ה' הֵן אנֲיִ ערֲַל שפְׂתַָיםִ ואְיֵךְ  "ויַאֹּמֶר משֶֹׁ

)שמות ו. ל(

משה רבינו היה המושלם שבאדם, מדוע הקב"ה גרם שיהיה כבד פה וכבד 

לשון? וכי כך זה מתאים לנביא ה' שהולך להוציא את עם ישראל להיות בעל 

מום? מתרץ הר"ן )דרוש ה'(: כמו שעשה הקב"ה את האותות והמופתים 

מיד צלצל לאותו נהג מונית, התנצל והחזיר לו את כל כספו. והנה, הנהג 

שאצלו היה התיק חשב לגנוב את התיק וליהנות מהכסף, אך בדיוק שמע 

הרצאה בעניין הגזל ואמר: "זה משמיים", התגבר על היצר הרע וצלצל 

מיד להחזיר לחברי את התיק. איזה כחֹ יש לאדם שנזהר מכל גזל – 

שפע של רחמים.

בתוך הארץ הטמאה ביותר העוסקת בכישופים ולהטים, כדי שגם החרטומים 

יודו ויאמרו, אצבע אלוקים היא.

כך רצה הקב"ה לשלול כל מחשבה אפשרית שמשה רבינו סחף את ההמון 

אחריו בכוח דיבורו המלהיב, להפך, היה כבד פה וכבד לשון, ולא הלכו אחריו 

אלא משום שייצג את האמת הצרופה, וראו בו שליח של בורא העולם.

מִצרְַיםִ  חַרְטֻמֵּי  הֵם  גםַ   ּ ויַעַּשֲוׂ פיִם  ולְמְַכשְַּׁ גםַּ פרְַּעהֹ לחֲַכמִָים  "ויַקְִּרָא 

בלְּהֲַטֵיהֶם כןֵּ" )שמות ז. יא(

אומר הרמב"ן זיע"א, שחרטומי מצרים השתמשו בהשבעות וכפו על השדים 

לשרתם, להעלים את המטות ולהביא במקומם כהרף עין תנינים מהיאור, וכן 

במכת דם וצפרדע. ולמילת "להטים" ישנם שני הסברים: א. מלשון "להט" 

"לט" שפירושה  ב. מלשון  לוהטת, שהשדים הם מלאכי אש.  שהיא להבה 

חשאי, שהשדים מתגנבים ובאים בחשאי. 

הרה"ג חיים זאיד שליט"א

הרה"ג שמואל זר שליט"א

פינה חדשה

פינה חדשה

בעלי חיים ביתיים כגון תוכי וכלב, אסור להרים אותם ולשחק איתם בשבת 

משום מוקצה. אולם אם יש חשש שימותו כגון שעומדים בחוץ בקור או בחום, 

מותר להעבירם למקום אחר. 

)חזו"ע ח"ג עמ' קטו – ח"ה עמ' קח – יבי"א ח"ה סימן כו(



גברת יקרה, בעלך הוא החבר הטוב ביותר שלך, ויש לכם הרבה עניינים משותפים, 

שבהם אתם עוזרים זה לזו. דמי בנפשך, שחס ושלום אין לך בעל, ואת לא נשואה, 

חייך?... בעלך, שקיבלת במתנה, התחייב בכתובה  נראים  היו  איך  ילדים,  לך  ואין 

לפרנס ולכבד אותך, להלביש אותך ולמלא לך את כל צרכייך ומחסורך. ההתחייבות 

לפרנסה,  דואג  הוא  ולכן  כתפיו.  על  מוטלים  התשלומים,  בלחץ  והעמידה  לפרנס 

שזה עול לא מבוטל. וחז"ל אמרו על זה: 'קשין מזונותיו של אדם כפליים כיולדה'. 

כלומר, העול הזה קשה כפליים מהולדת ילדים. זאת ועוד, בעלך הוא הקפטן, הוא 

המנהיג שאחראי על ההתנהגות וההנהגות בבית. שכן אשה לא תוכל לחנך את 

ילדיה ללא הדמות האבהית הגברית והסמכותית של בעלה. וגם זה ראוי להערכה 

של  הרבה  עזרתו  את  לשכוח  נוטים  אנו  והשגרה  החיים  ממרוץ  כתוצאה  מצדך. 

זה'.  עם  ושיתמודד  שלו,  התפקיד  זה  להיות,  צריך  זה  'שככה  וחושבים  זוגנו  בן 

כאן חסרה מאד הכרת הטוב לדברים השגרתיים. האם את מעריכה את העובדה 

מתי  לשבת???  המצרכים  את  חמישי  יום  בכל  ומביא  וטורח  קניות  עושה  שבעלך 

משפחתנו?  את  מפרנס  שאתה  העובדה  את  מעריכה  מאד  אני  לבעלך:  אמרת 

לעומת זאת הרבה נשים חושבות בליבן: 'הוא חייב לקנות, הוא חייב לפרנס...' מי 

שמתחיל את החיים עם 'הוא חייב לי', אז אין לו חיים ואין לו הכרת הטוב. כבר 30 

לשבת.  ומצרכים  וירקות  פירות  וקונה  חמישי,  יום  מידי  לשוק  הולך  שאיציק  שנה 

הוא  בראשו.  הולמים  שפטישים  והרגיש  התעורר  איציק  אחד,  חמישי  יום  בבוקר 

חלה בשפעת ונשאר לשכב במיטה. בשעה 4 אחה"צ, גילתה אשתו שאין לה עם 

מה לבשל לשבת. לפתע נשמעו נקישות בדלת. אשתו של איציק פתחה את דלת 

הבית, והשכן ממול ניצב בפתח. שמעתי שאיציק חולה... אני הולך כעת לשוק. תני 

לי רשימת מצרכים ועל הדרך אביא גם לכם. לאחר כשעתיים הוא חזר ונקש בדלת. 

להעריך את 
הבעל!  

הרה"ג אבנר קאווס שליט"א

תשובה: א, מצוות עשה מהתורה לאהוב את הגר המתגייר לשם שמיים, וברוכה הבאה לעם ישראל אם היא שומרת מצוות ומקיימת אותן. ב, איני מבין מה לגוי ולבר מצוה, 
אני קצת חושש מהקשר הזה. ג, לגבי כניסתו לבית הכנסת זה מותר, אך אסור יהיה להזמינו לעלות לתורה, כי זה חמור ביותר. ואפילו הסתכלותו בספר תורה פתוח זו בעיה.

ד, יכול הגוי לכסות את ראשו בבית הכנסת כי בזה הוא מכבד את מקדש השם.

הרה"ג בן ציון מוצפי שליט"א

שאלה: שלום לכבוד הרב האם מותר לגוי להשתתף בבר מצווה בבית כנסת של נכדו האמא של 
הבן יהודיה עברה גיור כהלכה הבר מצווה תערך בבית כנסת ועלייה לתורה בשבת והאם מותר 

לו לחבוש כיפה.

א. כל ברכה שאין בה הזכרת שם ומלכות אינה ברכה, ואם דילג שם או מלכות יחזור 

ויברך. ויש אומרים שאפילו לא דילג אלא תיבת העולם לבד, צריך לחזור ולברך, דמלך 

לבד אינה מלכות. ויש חולקים, ולעניין הלכה ספק ברכות להקל, ואינו חוזר לברך. וכן 

אם אמר שם אדנות, ודילג תיבת אלהינו, או שאמר תיבת אלהינו ודילג שם אדנות, 

יצא בדיעבד, ואינו חוזר ומברך. 

ב. אסור לברך או להוציא מפיו הזכרת השם בגילוי הראש. ומכל שכן שאסור להתפלל 

תפלת שמונה עשרה בגילוי הראש. ואף שלא בשעת התפלה אין ללכת ד' אמות 

בגילוי ראש, ואף אם אינו הולך אסור לשהות שיעור מהלך ד' אמות בגילוי ראש. ויש 

אומרים שהוא איסור מעיקר הדין, ויש אומרים שאינו אלא ממידת חסידות. ואף על פי 

שכן הוא העיקר, מכל מקום בזמן הזה יש להחמיר בזה יותר, כי כיסוי הראש מעיד על 

שייכותו למחנה שומרי תורה ומצוות, ולא להיפך ח''ו. ולכן כל מי שהוא ירא שמים צריך 

להיזהר לכסות את ראשו כשהולך ברשות הרבים, שיהיה היכר בין עובד אלוקים לאשר 

לא עבדו, ויש בזה יותר ממידת חסידות, והכיפה שעל ראשו של אדם ירא שמים היא 

לסמל ולמופת, שהוא שייך למחנה הדתי, ומורא שמים עליו. ומי שהולך בגילוי ראש 

אדרבה יש בו משום מראית העין, שיחשדוהו שהוא אדם חפשי הפורק עול מלכות 

שמים מעליו. 

ג. אם אין לו כיסוי ראש, לא מועיל ליתן את כף ידו על ראשו במקום כיסוי ראש, אלא 

ימשוך השרוול ויניח היד עם השרוול על ראשו ויברך. ויש מי שכתב שאין צריך למשוך 

השרוול, וגם אם מניח זרוע ידו על ראשו מועיל כדי לברך. ואין הוראה זו נכונה לדעת 

מרן הבית יוסף.

שם ומלכות 
בברכות

הראשל"צ הרה"ג יצחק יוסף שליט"א

 בימי שני בימי שני הקרן  הקרן 77 פ"ת  פ"ת שיעורי כבוד מו"ר הרה"ג רפאל זר שליט"א שיעורי כבוד מו"ר הרה"ג רפאל זר שליט"א מתקיימיםמתקיימים
בשעה בשעה 20:1520:15

  בימי שלישי בימי שלישי סעדיה חתוכה סעדיה חתוכה 7070 יהוד    יהוד   

בשעה בשעה 20:4520:45
  בימי חמישי בימי חמישי  ר' יוסף קארו  ר' יוסף קארו 33 אור יהודה אור יהודה

בשעה בשעה 21:4521:45

היא רצה בשמחה רבה אל הדלת, פתחה אותה ואמרה: תודה רבה, תזכה למצוות, אין אנשים כמוך... כשהשכן הלך, היא ליוותה אותו בברכות ושבחים על טוב 

לבו... שמתם לב למה שקרה כאן? הבעל עושה את אותן הפעולות כבר שלושים שנה... את רשימת הקניות הוא מכין לבד, לשוק הוא הולך בלי שירות ותשבחות, 

וקונה הכל. אז למה כשהוא חוזר באמצע הספונג'ה אשתו אומרת לו: יש לך טבע לחזור דווקא כשאני באמצע... תחכה בחוץ עד שיתייבש... אל תעשה לי צעדים... 

איפה התודות? איפה הקפה והעוגיות? איפה המחמאות וההערכה על הקניות? איפה??? מהיום, את אותו יחס של שמחה והתפעלות שהופגן כלפי השכן, נפגין 

ונכוון כלפי הבעל, ואין ספק שיורגש שינוי בהתייחסות, כי 'אחרי הפעולות נמשכים הלבבות'.



תיקון פדיון הנפש המסוגל לכל הישועות הנערך על ידי מו"ר הרה"ג רפאל זר שליט"א 

שאלה: מה שאומרים העולם שהעושה "תענית דיבור" יום אחד נחשב 
לו כאילו התענה 65,600 תעניות, האם יש אמת בדבר או שזו גוזמה 

בעלמא ?
תשובה: שמועה זו ביסודה נתפרסמה ע"י הגה"צ רבי יצחק אלפיה זצ"ל 
לפני כ – 60 שנה בכרוזים שפרסם אז אודות גודל מעלת תענית דיבור, 
וכ"כ בספרו "קונט' היחיאלי" )דף ס"ה( וב"אור חדש וצמח צדיק" )דף 
אלימלך  מהנועם  קבלה  ישנה  כי  נ"ז(,  )סי'  אב"  "רחמי  ס'  בשם  ל"ז( 
כאילו  נחשב  ג"פ  אז  התהלים  ספר  וקריאת  שלם  יום  דיבור  שתענית 

התענה 65,600 תעניות.
אזכור  שום  מצאנו  לא  אלימלך"  ה"נועם  של  בספרו  עיון  שמתוך  אלא 
לכך, והמקור היחיד הוא בס' רחמי אב הנזכר אשר מחברו הוא רבי יעקב 
קטינא שחי לפני כ – 150 שנה, שכתב בזה"ל: "קבלה מן רבנו אלימלך 
כי האומר ג"פ כל התהלים ביום אחד חשיב "כתענית משבת לשבת", 

ודי בזה.

האם תענית דיבור = 65,600 תעניות?

המוסר שמאחרי המילים | מידת העקשנות

"ויַרְַּא פַּרְעהֹ, כיִּ-חָדַל הַמָּטָר והְַברָָּד והְַקלֹּתֹ ויַסֶֹּף לחֲַטאֹ ..."

גם את מידת העקשנות אפשר לקחת לכיוון חיובי... הכיצד? 

יהודי הופכת למעלה כשהיא לצורך עמידה  אותה עקשנות אצל 

על עקרונותיו ואמונתו! 

לעומת זה בצד השלילי, כתב הגר"א בביאורו למשלי "תועבת ה' 

עקשי לב": והמודה ועוזב ירוחם והמעקש ליבו ולא שב בתשובה 

הוא תועבת ה'. 

מדרך  סוטה  הוא  ובזה  תאוותיו,  אחר  להמשך  הוא  האדם  טבע 

האמת ונוצרת לו מידת העקשנות מלקבל את האמת. וכך הוא חי 

בדמיונות גדולים כי כל תפיסת המציאות שלו מעוותת לחלוטין.

אמרו חכמינו שגם למידת העקשנות יש צד של שבח, "ראיתי את 

העם הזה והנה עם קשה עורף הוא" – אתה סבור שהוא לגנאי 

ואני סובר שהוא לשבח! רמז הקב"ה "ראיתי את העם הזה"- העם 

הזה 'נראה לי', מוצא חן בעיני! במה? בכך שהוא "עם קשה עורף" 

שכן בתכונה זו הם יכולים להשתמש בה לטובה ולשמור בעקשנות 

על יהדותם.

וכך הייתה מידת האבות הקדושים ללא כוח העקשנות לעמוד כנגד 

כל העולם כולו... לא הייתי כותב שורות אלו!

ביום  תחנון  אומרים  שאין  במנין  המתפלל  ספרדי  שאלה: 
פטירת צדיק מה עליו לעשות?

שני  ובימי  ביחיד  אפיים  ונפילת  תחנון  יאמר  לספרדים  תשובה: 
בתורתך.  כתוב  וכן  עד  רק  יאמר  הנאמרים  בתוספות  וחמישי 
במקום  לספרדים  ואף  ביחיד.  תחנון  לומר  צריך  אינו  ולאשכנזים 
שמסופק מדוע לא אמרו תחנון אין צריך לברר אם משום בעל ברית 
וכדומה או משום אזכרה ורק כשיש סבירות שזה משום אזכרה יש 

לו לברר. 

שאלה: עד איזו שעה בבוקר אפשר לקיים מצוות פת שחרית, 
ואם אפשר לקיימה על ידי מזונות או פירות?

תשובה: פת שחרית אפשר לקיימה לא יאוחר משש שעות זמניות 
לא  אבל  אפויים  מזונות  מיני  על  אף  לקיימה  ואפשר  מהזריחה, 
לא  ובפירות  גרם,   45 לפחות  האכילה  ושיעור  דגן  ממיני  תבשיל 

מקיימים פת שחרית.

הרה"ג אליהו חי אביטן שליט"א הרה"ג בנימין חותה שליט"א

פינה חדשה

למסירת שמות לפדיון: 03-9091313
karvenu3@gmail.com 050-9091520 :לשליחת סיפורי ישועות 

גם הישועה שלך תוכל להופיע כאן!!!  

שלום רב, ברצוני לספר את סיפור הישועה שלנו. כשעה לפני צאת שבת הגיעה משטרה ועצרה שניים מבני המשפחה שלי, אין לתאר את גודל הבושה 
והצער שחווינו... במשך כל הזמן שהם היו עצורים הרבינו בתפילה לפני בורא עולם שיוציא אותם משם לחיים טובים ולשלום. היו דיבורים שהם משתחררים 
אבל בכל פעם האריכו את המעצר בעוד יומיים כך שלוש פעמים... שלושה שבועות אחרי שהם נלקחו, ראיתי ממש בהשגחה פרטית את העלון וקראתי 
את סיפור הישועה על פדיון נפש. נתתי את שמותם לברכה שהרב יתפלל עליהם, ביום ראשון בבוקר הרב ערך את הפדיון עבורם וביום שני הם 

השתחררו לחיים טובים ולשלום. תודה הקב"ה


